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فریباخاناحمدی
روزنامهنگار

نخســتین پروژه ســاخت واکســن کرونــای ایرانــی که خــرداد مــاه 1400 به ســبد تقریبــاً خالی 
واکسیناسیون کشور اضافه شد در زیر مجموعه گروه دارویی برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام)ره( بود که با گذراندن مســیرهای پر پیچ و خم و شرایط سخت تحریم ها در نهایت با اخذ 
مجوز مصرف اضطراری در خرداد ماه تولید و روانه بازار شد. یعنی زمانی که موج چهارم و پنجم 
دلتا در ایران طغیان کرده بود و سبد واکسن ها نیز خالی بود. نه وارداتی انجام می شد و نه خبری 
از واکسیناسیون عمومی گسترده بود. در این میان سازندگان واکسن ایرانی واکسن کووبرکت 
که از همان روزهای نخست با هجمه های بی شمار رسانه ای و اتهام زنی های مختلفی پیرامون 
تکنولوژی ساخت، دانش فنی و ظرفیت تولید مواجه بود، بی وقفه و شبانه روز به کار تحقیق و 
توسعه ساخت واکسن کووبرکت مشغول بودند. آنها از دل همه این ناملایمتی ها عبور کردند 
و نتیجه آن شــد تولید اولین واکســن غیر فعال کرونا در ایران. کووبرکت یکــی از 6 پروژه ایرانی 
ساخت واکسن کووید-1۹ اســت که در فهرست سازمان جهانی بهداشت ثبت شده و روش 
ســاخت آن همانند دو واکسن چینی شرکت های »سینوفارم« و »ســینوواک« است.  در این 
گــزارش برای اولین بار شــفاف و بی پرده درباره شــائبه ها و برخی اتهامــات پیرامون چگونگی 
ساخت واکسن کرونای ایرانی آن هم از نوع پلتفرم ویروس غیرفعال با مدیر پروژه تولید واکسن 

ستاد اجرایی فرمان امام)ره( گفت و گو کرده ایم؛

مدیر پروژه تولید واکسن ستاد اجرایی فرمان امام)ره( در گفت و گو با »ایران« آخرین وضعیت واکسن  کووبرکت را تشریح کرد

مذاکرات برای صادرات

ë  نزدیک به ۹ مــاه از مجــوز تزریق مصرف
ایــران  در  کووبرکــت  واکســن  اضطــراری 
می گــذرد. حتمــاً در جریــان هســتید کــه از 
همــان روزهایی که خبر تولید واکســن گروه 
دارویی برکت رســانه ای شد تقریباً همزمان 
نیز هجمه هایی پیرامون این موضوع واقع 
شد که چطور یک هلدینگ دارویی که سابقه 
ســاخت واکســن ندارد مدعی شــده است 
واکســن با پلتفــرم غیرفعال علیــه ویروس 
کرونــا می ســازد؟  مــا در ایــن مصاحبــه به 
واکاوی بسیاری از این اتهام زنی ها و شائبه ها 
ســؤال  نخســتین  به عنــوان  می پردازیــم. 
بفرمایید چرا ســتاد اجرایی فرمان حضرت 
امام)ره( و گروه دارویــی برکت وارد میدان 
ســاخت واکســن کرونــا شــد و چگونه خط 
تولید واکســن غیرفعال کووبرکت در ایران 

راه اندازی شد؟
 تقریباً از هفته اول اســفند ســال 1398 
یعنی چند روز بعد از مشاهده اولین مورد 
کرونا در ایران، ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امــام)ره( ســتادی را بــه ریاســت شــخص 
رئیــس ایــن ســتاد تشــکیل داد و دربــاره 
موضوعات مرتبط با مقابله با کرونا مسائل 
پیگیری می شــد. ســتاد کرونای مستقر در 
بنیاد برکت هفته ای یک بار تشکیل می شد 
و من نیز از همان اوایل عضو ســتاد شــدم. 
در ابتــدای شــیوع پاندمــی، ما با مســائلی 
از جملــه کمبــود کیت هــای تشــخیصی، 
مواجــه  حفاظتــی  تجهیــزات  و  ماســک 
بودیــم با توجــه به تخصصی که داشــتیم 
تولید کیت تشــخیصی ویــروس کرونا را در 
دســتور کار قرار دادیم. اواخر عصر جمعه 
ریاســت محتــرم ســتاد آقــای دکتــر مخبر 
چند نفری را به منزل شــان دعوت کردند. 
گزارشــاتی که به ایشان داده شــده بود و در 

آن زمــان نظارت کارشناســی نیز همین را 
نشان می داد این بود که تنها راه فرار از این 
پاندمی توسط بشریت واکسن خواهد بود. 
محققین مختلف مطالعات شان را شروع 
کــرده بودند و گزارشــات نیز نشــان می داد 
در فلان کشــور کار مطالعه ساخت واکسن 
شــروع شــده اســت. در آن جلســه شــفاهاً 
به ما اعلام شــد ظرفیت تولید واکســن در 
حال حاضر یعنی اواخر اسفند 98 در دنیا 
چیــزی در حــدود چنــد صــد میلیــون دوز 
اســت و اگر واکســنی بــرای کرونا پیدا شــود 
عددی که مورد نیاز خواهد بود به بالای 15 
میلیارد دوز خواهد رســید. با یک حساب و 
کتابی که بــا همین ظرفیت انجــام دادیم 
بــه این نتیجه رســیدیم اگر کشــور ما اقدام 
بــه تهیــه واکســن نکنــد و منتظر ســاخت 
واکســن از ســوی ســایر کشــورها باشد سال 
2024 میلادی نوبت ایران بدون احتســاب 
تحریم ها و شــیطنت های دشــمن خواهد 
بود بنابراین لاجرم باید کشور ورود می کرد 
و مســأله واکســن را جدی می گرفت. ستاد 
اجرایــی فرمــان حضــرت امــام دو مزیت 
داشــت؛ یــک، شــرکت بایوســانفارمد این 
ستاد فعالیت می کرد و واکسن پنتاوالان را 
تولید کرده بود و در حال تحقیق و توســعه 
واکســن اچ پــی وی بود. دوم، گــروه دارویی 
برکت و شرکت دانش بنیان برکت ظرفیت 
بالقــوه ای در ارتباط با شــرکت های دانش 
بنیــان، هســته های پژوهشــی و... داشــت. 
مــن نیــز به دلیــل ماهیــت دانشــگاهی بــا 
شــرکت های دانــش بنیــان و هســته های 
پژوهشــی ارتباط زیادی داشتم. مثل همه 
نقاط دنیا برای مثال واکســن فایزر حاصل 
یــک شــرکت دانش بنیــان آلمانــی به نام 
یــک  مدرنــا  واکســن  اســت.  »بایونتــک« 

ë  مقالات پیش بالینی واکسن برکت چندی پیش در یک نشریه تخصصی چاپ 
شد آیا مقالات واکسن کووبرکت برای ارزیابی در اختیار نهادهای بین المللی قرار 
داده شــده اســت و اصولاً یک مقاله برای انتشــار چطور ارزیابی شــده و به مرحله 

انتشار می رسد؟
بــرای دســتیابی به نتیجه اثربخشــی واکســن کووبرکت، شــما را به پژوهش 
معروف به نام » مقاله شیراز« که به طور مستقل از ستاد اجرایی روی یک میلیون 
و 800 هزار دریافت کننده واکســن کووبرکت انجام داده اســت، ارجاع می دهم. 
نتایج این مقاله مستقل نشان می داد که اثر بخشی کووبرکت 87 درصد است 
و به عنوان بهترین واکسن ایرانی نام برده شده است. با این حال چاپ مقاله در 
لنست گاهی از چند هفته تا چند ماه در فرایند ارزیابی قرار می گیرد. ما 6 مقاله را 
ساب میت کردیم که یکی از آنها چاپ شده است. برخی مقالات ما نزدیک به 4 
ماه است در فرایند ازریابی است و هنوز در مرحله داوری است و جوابی دریافت 
نکردیم. یکی از مقالات ما در مدیکال وایرولوژی منتشر شده که ضریب اثر آن 7 
است )ضریب اثر یعنی میزان استناد محققان به مقاله(. دو تا مقاله دیگر را نیز 

با اصلاحاتی به یکی از ژورنال های معتبر ارسال کرده ایم.

ش
بر

شرکت دانش بنیان بوده و اولین محصول 
تجاری آن مدرنا اســت. واکســن آسترازنکا 
نیز ماحصل کار مشترک دانشگاه آکسفورد 
و مؤسســه دانــش بنیــان جنرایــن ســی تو 
اســت. بنابراین در اتصــال و ارتباط گرفتن 
بــا شــرکت های دانش بنیان و هســته های 
پژوهــش راه ســهل الوصــول تــری بــود تــا 
اینکه بخواهیــم خودمان از صفر تا صد در 
R&D های گروه برکت پیش ببریم. بعد از 
برگزاری جلسات تخصصی و متعدد با این 
شــرکت ها مقرر شد هسته پژوهشــی را که 
در حوزه تولید واکســن صاحب ایده بودند 
مورد حمایت قرار دهیم و با مشارکت هم 
کار را پیــش بردیم. مــا در ابتدا 6 تا پلتفرم 
واکســن را در دســتور کار قــرار دادیــم. البته 
ابتدا نمی دانســتیم کدامیــک از پلتفرم ها 
جواب می دهد. پلتفرم غیرفعال، پروتئین 
ســاب یونیــت )در پلتفــرم پروتئین ســاب 
یونیت، یــک قطعه پروتئینــی ویروس که 
می تواند سیستم ایمنی بدن را تحریک کند 
به جــای کل ویروس اســتفاده می شــود.(، 
پلتفرم DNA و RNA و... را دستور کار قرار 
دادیم. تیم های محققین در آزمایشگاه ها 
شــبانه روز کار می کردنــد و بدیــن ترتیــب 
واکســن غیرفعال زودتــر از بقیه پلتفرم ها 
پیشــروی داشت چرا که دانشــش در ایران 
موجــود بــود و محققــان مــا در ایــن زمینه 
روی واکسن هاری کار کرده بودند. مطالعه 
حیوانی در بهار 1399 شــروع شد و در آبان 
ماه مطالعه حیوانی با موفقیت پایان یافت 
اما اولین مســأله ای که با آن مواجه شدیم 

تولید انبوه بود.
ë  یکــی از اتهاماتــی که آن زمان به واکســن

کووبرکت وارد می شد این بود که خط تولید 
واکسن کووبرکت را از چین آورده اید و خط 
تولید صنعتی کووبرکت کپی برداری است 
یعنی تولید واکسن کووبرکت بدون انتقال 
دانش فنی بوده و به نوعی مونتاژ یا فیلینگ 
پکینگ واکســن در ایران انجام شد. شما با 
چه اســتنادات علمی به این اتهامات پاسخ 

می دهید؟
اوایــل به مــا می گفتند مــا واکســن را از 
چین می آوریم و اینجا فیلینگ می کنیم که 
این امر کذب محض اســت. سؤال من این 
است؛ چین که ادعا می کند 3 و نیم میلیارد 
دوز واکســن صــادر کــرده اســت اگر چنین 
چیــزی صحت داشــت کــه می توانســتیم 
همان اردیبهشت ماه همان نزدیک 200 تا 
300 میلیون دوز را فیلینگ کنیم و به بقیه 
بدهیــم. اگر اینگونــه بود ما می توانســتیم 
همــان خــرداد مــاه ایــن مقــدار دوز را وارد 

کنیــم. یکــی از دلایلــی کــه این خبــر کذب 
محض اســت همین اســت. می توانستیم 
قرارداد ببندیم، راحت ترین کار هم همین 
بــود که ماده اولیــه را از چیــن می آوردیم و 
اینجا فیلینگ کنیم و تحویل مردم دهیم. 

خیر. اینگونه نیست.
ë  یعنی از صفر تا صد تکنولوژی ســاخت و

دانش فنی واکسن کووبرکت بومی و ایرانی 
اســت؟ ســهم واردات مواد اولیــه در تولید 

واکسن برکت چقدر است؟
واکســن کووبرکــت کامــلاً بومی اســت. 
شــرکت های متفاوتی اوایل ســال 1399 با 
ما تماس می گرفتند و عنوان می کردند اگر 
حاضر شوید یک بخشی از هزینه تحقیقات 
مــا را بدهید ما بعد از اینکه واکســن مجوز 
گرفت همیــن بحــث واردات و فیلینگ را 
با شــما در میــان می گذاریم. حتــی عنوان 
می کردند بخشــی از هزینه تحقیقات ما را 
بدهید و ما ماده اولیه را به شــما می دهیم 
و شما به شکل فیلینگ و پکینگ ویال های 
واکســن را آمــاده کنیــد. در حالی که رئیس 
ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام دستور 
دادنــد در زمینه تأمین واکســن، وظیفه ما 
واردات نیست و این کلید واژه را خط قرمز 
اعــلام کردنــد. منتها تأکیــد کردنــد غیر از 
ستاد اجرایی هر کجا که مایل است واردات 
واکسن کرونا را انجام دهد. منتها ما دانش 
فنی را توسعه داده بودیم و حاضر نبودیم 
ماده اولیه را به ما بدهند و تنها کار فیلینگ 
را مــا انجام دهیم. بنابرایــن بحث واردات 
مــواد اولیه و فیلینگ واکســن در ایــران کلًا 
منتفی بود. ما خیلی ســختی کشــیدیم که 
 scaleup( بتوانیم این مراحل را اسکیل آپ
(کنیــم. )زمانــی که اســتارت آپ بــه اندازه 
کافــی ایــده خــود را در بــازار تســت کــرد و 
محصــول یا خدمــات آن تثبیت شــد وارد 
مرحلــه اســکیل آپ می شــود. بــه گونه ای 
است که آمادگی ارائه محصول یا خدمات 
کســب و کار را در در ســطح انبــوه دارنــد.( 
تولیــد انبوه واکســن کووبرکــت در مقیاس 
بالاتر یک چالش اصلی بود. در تولید انبوه 
واکســن از مــاده ای به نــام »ســلول میزبان 
ویروس« استفاده می کنیم این سلول نیاز 
به »میکروحامــل« دارد. این اولین چالش 

ما بود.
ë  دربــاره نحــوه غیرفعــال کــردن ویروس

کرونا توضیح می فرماییــد؟ برخی از اظهار 
نظر های سوگیرانه در برخی از رسانه ها تأکید 
داشت که وقتی ما تکنولوژی کشت سلول 
میزبــان ویــروس را نداریــم چگونــه ایران 
توانســته ویــروس کرونــا را غیرفعــال کند و 

واکسن بسازد. شاید این سؤال علمی نباشد 
اما شــما چه پاســخ علمی به چنیــن اظهار 

نظر هایی می دهید؟
معضــل ما ایــن نبود. ویــروس موجود 
زنده نیســت و نیاز به میزبان دارد. حداکثر 
دانشــی که ما داشــتیم بــرای 20 لیتــر بود. 
اگر می خواســتیم با 20 لیتر کارمان را ادامه 
دهیــم ماهانه 100 هــزار دوز واکســن تولید 
می کردیــم. مجبــور بودیم مقیــاس بالاتر 
را انتخــاب کنیم. این اولیــن نگرانی ما بود 
یعنــی »اســکیل آپ یــا تولیــد در مقیاس 
بالا«. نکته دوم اینکه ما با ویروسی سر و کار 
داشــتیم که هیچ اطلاعاتی از آن نداشتیم 
و خالص ســازی و پالایش آن نیز داســتانی 
داشــت. البته غیرفعال شــدن ویــروس با 
اســتفاده از »بتاپرولاکتون« انجام می شــد. 
همان تست های اولیه نشان می داد ظرف 
چند ثانیه ویــروس در حضور بتاپرولاکتون 

غیرفعال می شود.
ë  عنوان می شــود  درصد پالایش ویروس و

غیرفعال شدن ویروس در واکسن سینوفارم 
بسته به کشورهایی که صادر می شود تفاوت 
دارد. آیا واقعاً این طور است که در تکنولوژی 
ســاخت واکســن غیرفعال ویــروس کرونا 
به طور کامل کشته نشده باشد و همین مسأله 

باعث ایجاد بیماری شود؟
این بحث ها اصلاً علمی نیستند. بلکه 
جنگ هــای رســانه ای بود که شــروع شــد و 

واکســن نیز تبدیل به بیزینس شد و بحث 
صدها میلیارد دلار پول بود. این را از گوشه 
ذهن مان دور نکنیم که بــرای خارج کردن 
رقیــب از بازار از شــیوه های متفاوت و حتی 
غیراخلاقــی اســتفاده می شــود. در مــورد 
واکسن های غیرفعال، تســتی که ما انجام 
دادیــم باید بگویــم برای غیرفعال ســازی 
ویــروس در مجــاورت بتاپرولاکتــون چنــد 
ثانیــه زمان لازم اســت ولی 32 ســاعت در 
مجــاورت قــرار می گیــرد و بعــد از آن ســه 
بار تســت می کنیــم آیا ویــروس غیرفعال 
شــده اســت یا خیــر. بعــد از انجام ســه بار 
مثبت شدن تست ســایر عملیات را ادامه 
می دهیم. بنابراین احتمال اینکه ویروس 
غیرفعــال به عنــوان محصول نهایــی قرار 
بگیــرد صفــر درصــد اســت. منتهــا علیــه 
واکســن کووبرکــت نیــز عنــوان می کردنــد 
ویــروس فعــال دارد در حالــی کــه منشــأ 
علمی نداشــت و کذب بود. بــرای مثال در 
برزیل در مورد واکسن »اسپوتنیک« روسیه 
اعــلام کردنــد کیفیتــش خوب نیســت. در 
مــورد واکســن ســینوفارم و برکت نیــز این 
سؤال ها را مطرح کردند اما فراموش نکنیم 
که واکســن مدرنا در ژاپــن به دلیل آلودگی 
کشــته داد ولی چقــدر در فضای رســانه ای 
دنیا مطرح شد؟ در این کشورها منافع ملی 
را بر هر چیزی ارجح می دانند. اگر کسی در 
اینســتاگرام و فیس بوک علیه واکسن های 
فایزر و مدرنا محتوایی می گذاشــت حذف 
می شــدند تحت ایــن عنوان که مــردم را از 
تزریق واکسن ناامید می کنند. بارها گفته ام 
متأســفانه در کشورمان به صورت حرفه ای 

به تولید واکســن های ایرانی نگاه نشــد. در 
حالــی که اشــتباهی که واکســن آســترازنکا 
در فاز ســوم مطالعاتی انجــام داده بود اگر 
مــا در کشــور انجــام می دادیــم نمی دانیم 
چــه اتفاقــی می افتاد؟ واکســن آســترازنکا 
در مطالعه فاز ســوم اشتباهاً نصف دوز پر 
شد یعنی 5 هزار نفر را نصف دوز و 5 هزار 
نفــر را دوز کامل زدند نتایج حاصل نشــان 
مــی داد نصــف دوز بهتــر از دوز کامــل بود 
کــه البته بعدها متوجه آن شــدند. اشــتباه 
کارخانــه بود کــه ویال ها را نصفــه نیمه پر 
کرده بود. کسی هم به تولیدکننده آسترازنکا 
نگفــت پــر کــردن ویال هــم بلد نیســتی؟ 
اتفاق دیگر امحا شدن واکسن جانسون اند 
جانســون بود اما کســی اعتراض نکرد چرا 
واکسن می ســازی؟ اف دی ای امریکا اعلام 
کرد رگولاتوری ما برای حفظ سلامتی مردم 
این کار را انجام داد ولی شاید این واکسن در 
بسیاری از کشورها توانایی استفاده داشت. 
بــرای همیــن می گوییــم رســانه ها وظیفه 
اعتمادســازی را برعهــده دارنــد و منافــع 
ملــی را از منافــع غیرملی و مطلب علمی 
را از غیرعلمــی بایــد جــدا کننــد. در حالی 
کــه ما هم می توانســتیم این اشــتباهات را 
بزرگنمایی کنیم در حالی که نگاه علمی به 
این قضیــه داریم و خطا در صنعت اتفاق 
می افتد در دنیا هم اتفاق افتاد؛ مثل مدرنا.

ë  برگردیم به سؤال قبلی اینکه آیا تکنولوژی

ساخت واکســن کووبرکت از قبل در کشور 
موجــود بــود و نیــاز بــه واردات تجهیــزات 
واکســن  انبــوه  تولیــد  بــرای  نداشــتیم؟ 

کووبرکت چه استراتژی ای داشتید؟
مــا بــا ویروســی ســر و کار داشــتیم کــه 
ویژگی های پروتئینی آن را نمی دانســتیم. 
برای خالص ســازی ویروس، دســتگاه های 
کروماتوگرافــی و رزین لازم اســت. بخشــی 
از ایــن تجهیــزات را داشــتیم و بخشــی را 
وارد  براحتــی  ایــن دســتگاه ها  نداشــتیم. 
قســمت  غالبــاً  و  نمی شــود  مملکــت 
اعظــم بــازار متعلــق بــه امریکاســت. مــا 
بــرای تولید انبــوه واکســن دو تا اســتراتژی 
را در نظــر گرفتیــم. اســتراتژی اســتفاده از 
تجهیزات داخل کشــور یعنی یک ســایت 
کوچک با ظرفیــت تولید چند میلیون دوز 
در مــاه متکــی بــه امکانــات داخل کشــور. 
کارخانه بیوسان در شــهرک دارویی برکت 
بزرگ ترین کارخانه بیوتکنولوژی خاورمیانه 
اســت. خط تولید و تجهیزات این کارخانه 
را برای تولید واکســن بــه کار گرفتیم، چند 
دستگاه نیز از داخل کشور خریداری کردیم 
و ظرفیــت تولیــد را به ســه میلیــون دوز در 
ماه افزایش دادیم. ماده اولیه برای کشــت 
محیط ســلولی و خالص ســازی را برخی از 
داخل و برخــی را از خارج تهیه می کردیم. 
تأمین مــواد اولیه خارجــی به دلیل هجوم 
شرکت های خارجی با کمبودهایی مواجه 
بود ولی ما فرایند تأمین مواد اولیه را از سال 
1399 آغاز کردیم و هیچ گاه با کمبود مواد 
اولیه مواجه نشدیم. یکی از موضوعات که 
در رسانه ها مطرح می شد این بود که برکت 

مــاده اولیه نــدارد در حالی کــه همین الان 
برای چند ده میلیون دوز واکسن کووبرکت 
مــاده اولیــه داریــم. حتی مدیــر تولید های 
برخــی واکســن های داخلی نیــز می دانند 
اگــر برخــی مــاده اولیــه مــورد نیازشــان را 
ســتاد اجرایی نــداده بــود خط تولیدشــان 
متوقف شده بود. یعنی ما به برخی واکسن 
ســازهای داخلــی مــاده اولیه دادیــم. تیم 
فوق العاده قوی ما ماده اولیه واکســن وارد 
می کــرد و چــون فضــای منافع ملــی را در 
نظر می گیریم ماده اولیه مــان را در اختیار 
تولیــد کننده های داخلی قــرار دادیم چون 
معتقدیــم واکســن در نهایــت در اختیــار 
مــردم قــرار می گیــرد. مدیر تولید واکســن 
سازهای داخلی نیز اذعان می کنند اگر ستاد 
اجرایی به ما ماده اولیه نمی داد خط تولید 
ما متوقف می شد. برکت روی این موضوع 
ادعــا دارد کــه مــا در محلــه خالص ســازی 
چون می دانســتیم تأمین رزیــن امریکایی 
می تواند مشکل ایجاد کند تغییر تکنولوژی 
امریکایــی  رزیــن  از  را  دادیــم و خودمــان 
بی نیــاز کردیم. )رزین برای خالص ســازی 
واکســن به کار می رود(. همیــن امر نه تنها 
باعث شــد ما گره اصلی را از روند تولید باز 
کنیم بلکه ظرفیت تولید را از اردیبهشــت 
1399 چنــد ده برابــر افزایــش دادیم. قبل 
از دریافــت مجوز مصرف اضطــراری. این 
نقطه قوت تکنولوژی برکت اســت. تقریباً 
یک ماه شــبانه روز کار شد. نکته بعدی که 
در هیاهــوی واکســن مغفول مانــد این بود 
که توانســتیم فرایند کشت ســلول میزبان 
ویروس توسط میکرو حامل را در بیوراکتور 
500 لیتــری عملیاتــی کنیــم. بــه جــرأت 
می توانم بگویم خط تولید ما در اسکیل آپ 
در بیورآکتورهای چند هزار لیتری واهمه ای 

ندارند چون دانش فنی آن را داریم.
ë  بــا این تفاســیر می توانیــم ادعــا کنیم که

دانش فنی واکســن کووبرکــت صددرصد 
بومــی اســت؟ یعنــی می تــوان گفــت که 
کووبرکت تنها واکسن صددرصد ایرانی در 

سبد واکسیناسیون تولیدات داخلی است؟
بله صددرصد. همین الان نیز حاضریم 
اگر کشــوری متقاضی باشــد این تکنولوژی 
را انتقــال دهیــم. برخــی واکســن ها تولیــد 
مشترک هستند. نمی خواهم مقایسه کنم 
ولی ادعا دارم صفر تا صد تولید واکسن ما 
ایرانی است. نویسنده های مقالات برکت را 
هم نگاه کنید متوجه می شــوید که همگی 
ایرانی هستند. مطلقاً در تولید کووبرکت از 
خارج استفاده نشده است. البته این جدای 
از تجهیزاتی از جمله بیورآکتورهاســت که 
ساخت ایران نیســت. بخشی از تجهیزات 
ســخت افــزار، ســاخت ایــران نیســت ولی 
نرم افزار و دانشــی که از دل این دســتگاه ها 

بیرون می آید کاملاً بومی است.
ë  خــط تولیــد واکســن کووبرکــت در چــه

وضعیتــی قــرار دارد؟ بســیاری از واکســن 
سازهای داخلی نسبت به پیش خرید کردن 
واکســن از ســوی وزارت بهداشــت و عــدم 
تســویه فاکتورهــای پیش خریدشــان گلایه 
می کنند و می گویند واکسن های ما در انبارها 

مانده است.
ما هم مثل بقیــه از تمام ظرفیت خط 
تولید مان استفاده نمی کنیم. به این دلیل 
که تقاضای آنچنانی بــرای ما وجود ندارد. 
منتهــا به بازار داخل ایــران در آینده خیلی 
دلخوش نیستیم چون اشــباع شده است. 
بوســتر  دوز  بالینــی  کارآزمایــی  طرفــی  از 
کووبرکت نیز انجام خواهد شــد. کووبرکت 
فقط برای دوز سوم برکت استفاده می شود، 
اولیــن نکته مهــم برای ما این اســت هیچ 
محصول و فرآورده داخل کشور با سازمان 
بهداشت جهانی تعامل نکرده است. ما تا 
مرحله برگزاری جلســات نیز پیش رفتیم 
تا به بازارهای جهانی دسترسی پیدا کنیم. 
اسپوتنیک تأییدیه بهداشت جهانی ندارد 
امــا 600 میلیــون دوز صادر کرده اســت اما 
مجــوز ســازمان بهداشــت جهانــی فرایند 
صادرات را تسهیل می کند. ما تقریباً به این 

فکر هستیم با گرفتن این مجوزها بازارهای 
خارجــی را هــدف قــرار دهیــم. مــدارک و 
مســتندات مان در چند هــزار برگــه را ارائه 
دادیــم و تقاضای جلســه رســمی کردند و 
مــا در مرحله ای هســتیم که به ســؤالات و 
مــدارک مازاد ســازمان بهداشــت جهانی 
پاســخ دهیم. مــا کار کوتاه مدتــی در پیش 
نداریــم امــا اولیــن در منطقــه هســتیم که 
تا ایــن مرحله پیــش رفته ایــم. اخذ مجوز 
سازمان بهداشت جهانی،موفقیت بزرگی 
برای کشــور خواهد بود. زیر ساخت ما جزو 
4 یا 5 اُمین زیرســاخت واکســن غیر فعال 
در دنیاست. صادرات به کشورهای منطقه 
نیز نداشــتیم ولی در حال مذاکره هستیم، 
تاکنون واکسن کووبرکت صادر نشده است.

ë  واکســن دوز  میلیــون  چنــد  تاکنــون 
تحویــل  بهداشــت  وزارت  بــه  کووبرکــت 
دادید؟ و در حال حاضر چند دوز واکســن در 
دســت تولید دارید و در انبارها ذخیره شــده 

است؟
28 میلیــون دوز تولید کامل مــان بوده 
کــه 15 میلیون دوز تحویــل دادیم و مابقی 
در انبارهــا مانــده اســت. مــا پیــش خریــد 
را  دوز  میلیــون  همــان 15  نمی خواهیــم 

تسویه کنند.
ë  ســر بــر  جنجــال  شــاهد  دوره ای  در 

قیمت گذاری واکسن کووبرکت بودیم، هر 
ویــال واکســن را چقدر به وزارت بهداشــت 

می فروشید؟
و  تومــان  هــزار   185 دوز  دو  بــرای 
بــرای 10 دوز 195 هــزار تومــان اســت، این 
قیمت گــذاری مخصــوص واکســن برکت 
نیست همه واکســن های داخلی با همین 
قیمت به فروش می روند. قیمت گذاری را 

هم وزارت بهداشت انجام داده است.
ë  یکــی از حاشــیه هایی کــه پــس از ناکامی

دولت قبل در واردات واکســن کرونا مطرح 
شــد ایــن اســت کــه به دلیــل وعــده تولید 
میلیونی واکسن کووبرکت، واردات واکسن 

کرونا به ایران بموقع انجام نشد.
از ابتــدا همان طور که در صدا و ســیما، 
ســایت ها و روزنامه ها منتشــر شده، رئیس 
ســتاد بارها گفته اند باید به هــر صورت که 
ممکن اســت حتماً واردات واکســن انجام 
شود، چون به فرض اینکه تولید با مشکلی 
نیز مواجه نشــود، اولاً در تاریخ پیک پنجم 
که نیاز شدید به واکسن داشتیم، دستگاه ها 
فــرض  بــه  ثانیــاً  بــود.  نیفتــاده  راه  هنــوز 
راه اندازی هم، حجم نیاز کشور 180 میلیون 
دوز بوده که با عدد مورد نظر بسیار فاصله 
دارد. همچنیــن بعــد از آزمایــش انســانی 
بلافاصله شرکت برکت تحریم شد که این 
تحریــم هم مــواد اولیه و هم تجهیــزات را 
شــامل شد و الان نیز برخی تجهیزات خط 
3 با همین شرایط و مشکل روبه رو هستند.

ë  برخی منتقدان می گویند، چرا دولت ها
بــه جای صــرف ایــن هزینه هــا بــرای تولید 
واکســن کرونــا، ارز را بــرای واردات واکســن 

اختصاص ندادند؟
اولاً مغالطــه بســیار بزرگــی صــورت   
گرفــت، اولین بار گفتند آســترازنکا دو دلار 
و هزینــه تحقیــق آن 70 میلیــون  اســت 
پوند بــود اما چرا برکت چنــد هزار میلیارد 
تومان هزینه کرده است در حالی که ما این 
هزینه ها را برای زیرســاخت فراهم کردیم 
ولــی شــرکت آســترازنکا زیرســاخت دارد. 
ثانیــاً اینکه اگــر واکســن آســترازنکا در دنیا 
دو دلار موجــود باشــد به من نشــان دهید. 
دولــت انگلیــس بابــت تحقیق و توســعه 
ســاخت واکســن بالغ بر 300 میلیــون یورو 
برای توســعه و تحقیق مقالات آســترازنکا 
هزینه کرده اســت، متوســط قیمت فایزر و 
مدرنا 21 دلار اســت چــرا امریکا اقتصادی 
فکر نمی کند و از طرفی به آسترازنکا مجوز 
هــم نــداد در حالی کــه امریــکا 60 میلیون 
دوز آســترازنکا پیش خرید کرد اما استفاده 
نکــرد؟ چــون معتقد اســت وقتــی خودم 
واکســن دارم چــرا پول به کشــورهای دیگر 

بدهم.

واکســن  چهارمیــن  اجتماعــی/  گــروه 
کرونــای ایرانــی کــه مجــوز تزریــق مصرف 
اضطراری اش را از سازمان غذا و دارو گرفته 
واکسن »کووپارس« تولید محققان مؤسسه 
سرم ســازی رازی اســت. اوایــل آبــان مــاه با 
گذشــت از فراز و نشــیب های زیاد، سازمان 
غذا و داروی کشور مجوز مصرف اضطراری 
واکســن رازی را صــادر کــرد و در نهایت این 
واکسن 9 آبان ماه به سبد واکسیناسیون کشور 
اضافــه شــد. آنطور که دکتر محمدحســین 
فلاح مهرآبادی معاون تحقیقات و فناوری 
مؤسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی 
ادعا می کند، این واکســن جزو بهترین های 
دنیاست و مشتری های پر و پاقرص خارجی 
هم دارد به طوری که مذاکرات این مؤسســه 
برای صادرات واکســن در حال انجام است. 
واکســن رازی کووپــارس نخســتین واکســن 
تزریقی - استنشاقی پروتئین نوترکیب کرونا 
اســت که  همزمان با دیگر واکسن ســازهای 
ایرانی و خارجی برای ســاخت واکسن علیه 

ویــروس کرونا دســت به کار شــده و از روش 
واکســن پروتئینی نوترکیب که از ایمن ترین 
واکســن ها اســت در ســه دوز شــامل 2 دوز 
تزریقــی و یــک دوز استنشــاقی تهیــه شــده 

است.
مردادماه 1399 مدارک و مستندات لازم 
بــرای دریافت مجوز آغاز مطالعات بالینی 
ایــن واکســن بــه وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشــکی تحویل شــد و سرانجام 10 
اســفند ســال 99 فاز یــک کارآزمایی بالینی 
واکسن کووپارس آغاز شد. واکسن کووپارس 
پس از ســپری کــردن موفقیت آمیز فازهای 
یــک و 2 کارآزمایی بالینی فاز ســه را شــروع 
کرد و در نهایت تا اوایل آبان 1400 در انتظار 
دریافت مجوز تزریق اضطراری ماند. 9 آبان 
ماه 1400 واکســن کووپارس پس از اعتراض 
مدیرعامل مؤسســه واکســن و سرم ســازی 
رازی مبنــی بر اینکه ســازمان غــذا و دارو به 
دلیل تغییر شــرایط و آنالیز بینابینی مجوز 
مصــرف اضطــراری واکســن رازی را صــادر 

نمی کنــد. در نهایــت چنــد روز پــس از ایــن 
اعتراضات در رسانه ملی سازمان غذا ودارو 
پس از اتمام فاز سه کارآزمایی بالینی مجوز 
مصرف اضطــراری را به این مؤسســه داد و 
طبق گفتــه محققان این پــروژه، هــر دو فاز 
کارآزمایی بالینی یک و دو این واکسن به رغم 
واکســن های ایرانی تولید مشــترک در ایران 
انجام شده و بررسی نتایج هر سه فاز بی ضرر 
بودن این واکسن را تأیید کرده است.  واکسن 
»کووپــارس« نخســتین واکســن تزریقــی- 
استنشــاقی واکســن کرونــا در دنیا اســت که 
مطابق اعــلام معاون تحقیقــات و فناوری 
مؤسســه تحقیقــات واکســن و سرم ســازی 
رازی، ایمنــی زایی این واکســن بــا 2 دوز 80 
درصد گزارش شده است. از طرفی دوز سوم 
این واکســن فقط برای جلوگیری از ویروس 
از طریــق حفره تنفســی اســت، بــه عبارتی 
دوز استنشــاقی بــرای کاهــش ورود ویروس 
و جلوگیــری از تکثیــر آن، طراحــی و تولیــد 
شده اســت. بررسی ها نشــان می دهد دوام 

ایمنی زایی واکسن کرونای رازی کووپارس به 
علت فعال کردن سیستم ایمنی سلول بین 

9 تا 12 ماه است.
فلاح سخنگوی مؤسسه سرم سازی رازی 
همچنین می گوید: واکســن رازی کووپارس 
طبق بررســی های علمــی بــالای 90درصد 
ایمنــی در برابر کرونا ایجاد می کند و تاکنون 
بیش از ۶0 هزار نفر در کشــور این واکســن را 
در قالب تست آزمایشی و عملیاتی دریافت 
کرده اند. این واکســن بــه لحاظ پایه علمی، 
جزو ایمن ترین پلتفرم های شــناخته شده 
دنیا برای سنین پایین زیر 18 سال است زیرا 
کمتریــن میزان آنتــی ژن بین واکســن های 
داخلــی و خارجــی، در ایــن واکســن بــه کار 
برده شده است. به گفته این مقام مسئول، 
پروتکلی نیز تدوین و تحویل ســازمان غذا و 
دارو داده ایم که در صورت تأیید، برای سنین 
زیر 18 سال هم قابل مصرف خواهد  بود. به 
گفته فلاح دوز استنشاقی واکسن رازی، منافذ 
بینی را ایمن می کند و با این کار حدود ۶ ماه 

گزارش »ایران« از جزئیات ساخت واکسن رازی »کووپارس«، تنها واکسن استنشاقی کرونا در دنیا

یک پلتفرم بی خطر برای واکسن کرونا

جلوی انتشار ویروس کرونا گرفته می شود. 
علاوه بر این با تزریق 2 دوز عضلانی، ایمنی 
کاملاً فعال می شــود. به عبارتی بــا این کار 
می توان جلــوی ابتلا به بیمــاری را گرفت، 
اما تا این مرحله از انتشار بیماری جلوگیری 
نمی شــود. اما اگر با فاصلــه زمانی یک ماه 
دوز ســوم به صورت استنشــاقی زده شــود، 
از انتشــار ویروس جلوگیری می شود. فلاح 
با اشــاره بــه اینکــه واکســن رازی کووپارس 
کارایــی بســیار بهتــری از ســینوفارم دارد، 
می گویــد: داوطلبانی که در قالب فاز ســوم 
کارآزمایــی بالینــی دو دوز واکســن رازی را 
دریافت کرده اند، مبتلا به بیماری نشــده و 
در بیمارستان هم بستری نشدند. اما بودند 
داوطلبانی که در قالب این طرح مطالعاتی 
واکســن ســینوفارم را تزریق کرده بودند اما 
کارشــان به بســتری کشــیده شــد. واکســن 

کووپــارس نتایج کارآمازیی بالینی اش را در 
دو اســتان تهــران و البرز ســپری کــرد و آمار 
واکســن های تزریق شــده آن در مرحله فاز 
سوم کارآزمایی بالینی به بیش از 1۴هزار دوز 
رسیده اســت. با این حال ســخنگوی پروژه 
واکســن رازی کووپــارس درباره مســیری که 
تاکنون طی کرده اند، می گویــد: »ما کاری را 
شــروع کرده  و به نتیجه رسانده ایم. تاکنون 
10 میلیــون دوز واکســن رازی تولیــد کردیم 
که پنج میلیون دوز تحویل وزارت بهداشت 
شــده و پنج میلیون دوز هــم آماده تحویل 
اســت. به وزیر بهداشــت هم قول داده ایم 
حتی تا پایان ســال می توانیــم 30 میلیون 
دوز تحویل بدهیم ولی با شرایطی که فعلًا 
می بینیم تولید این مقدار واکســن ریســک 
بزرگــی اســت و همیــن پنج میلیونــی کــه 
تابه حال تولید کرده ایم نیز بلاتکلیف است. 

بــا این حال منتظر اعلام وزارت بهداشــت 
در مورد تعداد واکســن مورد نیاز هستیم تا 
به همان مقدار واکسن تولید کرده و تحویل 

وزارت بهداشت دهیم.«
فلاح در پاســخ بــه این ســؤال آیا این 
واکسن در برابر اُمیکرون مؤثر است یا نه، 
می گویــد: با توجــه به اینکه ایــن ویروس 
تازه وارد کشــور شــده، بررســی دقیقی در 
این زمینه انجام نگرفته است و به همین 
دلیــل نمی تــوان پاســخ قطعــی در این 
زمینه ارائه کرد. از طرف دیگر بررســی ها 
نشــان می دهد که همه واکسن ها ایمنی 
لازم را در افــراد ایجــاد می کننــد.« فــلاح 
با اشــاره به اینکــه در زمان اجرای تســت 
بالینی این واکسن، سویه غالب در گردش 
در کشــور دلتا بــوده اســت، می افزاید: در 
ســویه دلتا که یک ســویه خیلی وحشــی 
بــوده و واگیری، ابتــلا و مرگ و میر بالایی 
داشت، واکســن رازی توانسته بروز موارد 
شدید بیماری کرونا، مرگ و میر و بستری 
را به طور چشــمگیری کاهــش دهد. این 
موضــوع نشــان می دهد که این واکســن 

عملکرد بسیار خوبی دارد.
همچنیــن مدیــر تحقیقات و توســعه 

مؤسســه تحقیقات واکســن و سرم ســازی 
رازی درباره تفاوت ایمنی زایی دوز تزریقی 
و دوز استنشاقی واکسن های کرونا این گونه 
توضیح می دهد: هیچ یک از واکســن های 
تزریقی عضلانی کرونــا توانایی جلوگیری 
از انتشــار ویــروس را ندارنــد. اگر بخواهیم 
از انتشــار ویــروس جلوگیــری کنیــم، باید 
تقویــت  طــوری  را  ویــروس  ورود  محــل 
کنیــم تــا از آن جلوگیــری شــود. بــه گفتــه 
دکتــر رضا بنی هاشــمی نتایــج کارآزمایی 
بالینــی روی ســویه آلفــای ویــروس کرونــا 
نشــان داد کــه بــا تزریــق دوز استنشــاقی، 
انتشــار ویــروس در حد صفر می رســد و با 
ورود گونــه جهش یافتــه دلتــا ایــن مقــدار 
20 درصــد کاهــش می یابــد امــا همچنان 
در حــد مناســب، جلــوی انتشــار ویــروس 
گرفته می شود. از ســوی دیگر واکسن های 
کرونــا بــه روش mRNA را نمی تــوان بــه 
صورت استنشاقی استفاده کرد اما واکسن 
رازی کووپــارس به علــت نوترکیب بودن، 

عوارض کمتری دارد.
گفتنی است؛ واکســن رازی می تواند به 
عنــوان دوز یــادآور تمامی واکســن ها مورد 

استفاده قرار بگیرد.
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